
لغو  از  پس  كه  مطلب  اين  اعلام  با  زاده  رئيس  محمدمهدى   
تحريم ها مدتى به طول خواهد انجاميد تا سرمايه گذاران نسبت به 
ثبات بازار به اطمينان برسند؛ افزود: در حال حاضر به دليل كاهش 
درآمدهاى نفتى و احتمال استمرار اين روند رو به كاهش، قطعاً 
با كسرى بودجه هاى معمولى كشور روبرو خواهيم بود كه برخى 
كارشناسان، منابع مالياتى را جهت تأمين درآمدهاى موردنياز كافى 
مى دانند اما طبق آمارهاى موجود، ماليات تاكنون بر گرده توليد فشار 
وارد كرده است و با تداوم ركود، بهره گيرى از سرمايه گذارى هاى 
خارجى  سرمايه گذارى  اما  مى رسد  نظر  به  ضرورى  خارجى 
اقتضائاتى را مى طلبد كه در حال حاضر با توجه به نا آرامى هاى 
منطقه، سرمايه گذاران خارجى ترجيح مى هند منابع مالى خود را به 

عرصه هاى قابل اطمينان و باثبات اختصاص دهند. 
حضور  به  اشاره  ضمن  ايران  نساجى  صنايع  انجمن  دبيركل 
ايران  به  مختلف  كشورهاى  اقتصادى  و  تجارى  هيئت هاى 
مذكور  تجارى  هيئت هاى  به  بارها  واقعيت  اين  كرد:  تصريح 
يادآورى شده كه ايران درآمدهاى سرشار نفتى سال هاى گذشته 
را در اختيار ندارد و به همين دليل نمى توانند به آسانى كالاها و 
محصولات خود را به ايران بفروشند و به سودهاى كلان دست 
يابند بنابراين هر فعال تجارى و صنعتى كه تصميم به حضور در 
بازار گسترده و توانمند ايران را دارد بايد به فكر تأمين منابع مالى 

خود نيز باشد و براى بازپرداخت بايد 
كمك  نيز  ثالث  كشورهاى  بازار  در 
كند تا محصولات توليدى حاصل از 
سرمايه هاى خارجى به آن كشورها 
عرضه شود كه از محل صادرات و 
را  فاينانس ها  بتوان  كالاها،  فروش 
گفت  بايد  مجموع  در  كرد  تسويه 
استقراض و استفاده از انواع فاينانس 

يكى از راهكارهاى اصلى برون رفت از ركود است. وى افزود: در 
صورتى كه بدون انجام مطالعات و محاسبات كارشناسى، مراحل 
استقراض و بهره گيرى از انواع فاينانس، صورت گيرد به شدت 

تورم را افزايش خواهد داد. 
رئيس زاده با اشاره به سفر اخير هيئت تجارى ايتاليا به ايران و 
برگزارى جلسه اى با حضور ميهمانان ايتاليايى در اتاق بازرگانى، 
صنايع و معادن تهران گفت: در اين جلسه، يكى از شركت هاى 
ايتاليايى كه سال هاست در بازار ايران به فعاليت مى پردازد؛ اذعان 
داشت كه ديگر در اقتصاد امروز ايران، درآمدهاى هنگفت نفتى 
وجود ندارد و به دليل تحريم ها و فشارهاى سياسى و اقتصادى، 
دست يافته؛  توجهى  قابل  پيشرفت  به  صنايع  از  برخى  توليدات 

پروژه هايى كه در گذشته صد درصد آن توسط 

مهندس محمد مروج- رئيس هيئت مديره انجمن صنايع نساجى 
براى  اقتصادى  چالش هاى  و  مسائل  نظر  از  را  سال 94  ايران- 
توصيف  دشوار  بسيار  بگيران  حقوق  و  اجتماعى  متوسط  طبقات 

كرد. 
مروج در گفتگو با نساجى نيوز تصريح كرد: ركود سنگين حاكم 
بر بازار كشور طى پنجاه سال اخير كم سابقه است و اين ركود نه 
تنها در صنايع نساجى بلكه تمام ابعاد اقتصادى و صنعتى كشور را 
تحت تأثير قرار داده است. از سوى ديگر گرانى كالاها و خدمات 
وضعيت  در  بهبودى  كه  اين  بدون  مى كند  پيدا  افزايش  روز  هر 

درآمد مردم به وجود آيد. 
مروج در مورد نوسانات نرخ ارز معتقد است: به دليل نياز شديد 
دولت به نقدينگى به خصوص در اواخر سال، ممكن است بانك 
مركزى نرخ ارز را افزايش دهد اگرچه مديران ارشد بانك مركزى 
اعلام كرده اند كه دليل افزايش نرخ ارز، سفرهاى زيارتى است 
اما در حال حاضر كه سفرهاى زيارتى به اتمام رسيده است دليلى 

براى افزايش نرخ ارز وجود ندارد!
فعلى  ركود  از  عبور  در  را  صادرات  رونق  نساجى،  صنعتگر  اين 
كشور بسيار موثر دانست و يادآور شد: صادرات مستمر و موفق در 
پرتو وجود روابط صحيح و منطقى با ساير كشورها ( به خصوص 
همسايگان) شكل مى گيرد، كما اين كه اولين بازارهاى صادراتى 
و  آداب  زيرا  مى دهند  تشكيل  آن  همسايه هاى  را  كشورى  هر 
رسوم، فرهنگ و عادات مشتركى با همديگر دارند در اين ميان 
نزديك ترين بازار خارجى به ما عراق و افغانستان است كه از نظر 
فرهنگى، دينى و سوابق تاريخى نقاط مشترك فراوانى با ما دارند 
به همين دليل در بدو امر بايد روابط مثبت و خوبى با اين كشورها 
داشته باشيم اما بازار اين دو كشور مملو از كالاهاى تركيه است 
على رغم اين كه در بسيارى از فعاليت ها به خصوص فعاليت هاى 
تجارى  نظر  از  بايد  قاعدتاً  و  هستيم  عراق  حال  كمك  نظامى، 

موضع بهترى داشته باشيم كه متأسفانه اين طور نيست! 
و  پرداخت  نيز  تركيه  و  ايران  ترجيحى  تعرفه  قرارداد  به  مروج 
دامپينگ  قانون  مذكور،  طرح  اجراى  از  پس  تركيه  دولت  گفت: 
استر  پلى  الياف  مانند  ايرانى  كالاهاى  برخى  واردات  مورد  در  را 
مصوب كرده است كه بايد نهادهاى دولتى مانند گمرك، وزارت 
امور خارجه، قوه قضائيه و سازمان توسعه تجارت، حل و فصل 
چنين چالش هايى را وظيفه اصلى خود بدانند. اگرچه همگان به 
خوبى مى دانيم كه حجم واردات رسمى از تركيه كاهش يافته و 
قاچاق روند صعودى خود را طى مى كند! وى اضافه كرد: طبق 
مطالعات انجام شده توسط آقاى دكتر فرشاد مومنى- اقتصاددان- 
ميزان صادرات و واردات ايران و امارات طى سال هاى 1980 تا 
1990 بر اساس 3 عامل قاچاق، كم اظهارى و بيش اظهارى مورد 
بررسى قرار گرفت و مشخص شد طى ده سال 400 هزار ميليارد 

تومان زيان كرده ايم!
رئيس هيئت مديره انجمن صنايع نساجى ايران اعتقاد دارد: اغلب 
سفرهاى فعالان تجارى و اقتصادى كشورهاى خارجى به كشور 
با هدف توسعه بازار فروش در ايران انجام مى شود تا زمانى كه 
شرايط ثابتى در اقتصاد وجود نداشته باشد؛ سرمايه گذارى مشترك 

خارجى به خواب و خيال شباهت بيشترى دارد تا واقعيت!
وى اذعان داشت: فكر نمى كنم سفرهاى اخير مديران و فعالان 

و  گاز  و  نفت  پروژه هاى  مورد  در  جز  خارجى 
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اقتصاد در باتلاق بانکداری
يكشنبه بيست و دوم آذر ماه هشتصد و هشتاد و ششمين نشست 
از  ميهمانانى  حضور  با  ايران  نساجى  صنايع  انجمن  مديره  هيات 
مهندس  نشست،  اين  در  شد  برگزار  كشور  نساجى  تشكل هاى 
ارائه  به  صنعتى  و  اقتصادى  پژوهشگر  و  محقق  سلطانى  احسان 
در  اقتصاد  عنوان  با  خود  اقتصادى  مطالعات  و  تحقيقات  نتايج 
باتلاق بانكدارى پرداخت . كه بخش هايى از اين سخنرانى را ذيلا 
آتى  شماره  در  جداول  و  نمودارها  بهمراه  كامل  متن  و  مى خوانيد 

ماهنامه دنياى نساجى درج خواهد گرديد. 
احسان سلطانى در بخش آغازين سخنان خود با اشاره به روند رشد 
نقدينگى و شاخص هاى اقتصادى گفت: نقدينگى كشور از 321 
هزار ميليارد ريال در سال 1380 با 24/4 برابر افزايش به 7824 
هزار ميليارد ريال در سال 1393 بالغ گرديد. مقايسه شاخص هاى 
بودجه عمومى دولت، توليد ناخالص داخلى و هزينه مصرفى خانوارها 
نشان مى دهد كه ضمن توازن بين آنها از رشد متقارن و متناسبى 
در قياس با نقدينگى برخوردار نبوده اند. نسبت به سال 1380 رشد 
نقدينگى 76 درصد از توليد ناخالص داخلى فراتر رفته و در نتيجه 
43 درصد از كل نقدينگى در ايجاد درآمد اقتصادى رسمى نقشى 
ندارد كه به عنوان نقدينگى مازاد وسرگردان مى تواند محسوب شود. 
و  پرداخت  نقدينگى  رشد  روند  تحليل  به  سپس  سلطانى  احسان 
گفت:در طى دوره 1380-1393 شدت رشد نقدينگى در حدى بالا 
بوده كه از تابع رشد نمايى برخوردارمى باشد. نسبت رشد نقدينگى 
به رشد توليد ناخالص داخلى (قيمت هاى جارى) با 65 درصد رشد 
از 44 درصد توليد ناخالص در سال 1380 به 76 درصد در سال 
1393، روندى كم و بيش خطى را طى كرده است. حجم نقدينگى 

مازاد نسبت به اقتصاد در سال 1393 نسبت به سال 1380، 3400 
هزار ميليارد ريال يا بيش از 100 ميليارد دلار، محاسبه مى شود، كه 
اين حجم از نقدينگى (مازاد و سرگردان) قطعا صرف سوداگرى و 
فعاليت هاى غير مولد مى گردد. همچنين بايد اشاره كرد، در شرايطى 
كه در مرداد ماه 1394 نسبت به ماه مشابه در سال قبل نرخ تورم 
افزايش ( 67  8/13 درصد رشد داشته، حجم نقدينگى23 درصد 
درصد بيشتر) پيدا كرده و با توجه به رشد اقتصادى پايين، در نتيجه 

رشد نقدينگى سرگردان كماكان استمرار دارد. 
و  نمود  اشاره  نقدينگى  رشد  بر  موثر  عوامل  به  ادامه  در  سلطانى 
پول  شبه  و  پول  جمع  حاصل  نقدينگى  حجم  داشت:  عنوان 
(سپرده هاى غيرديدارى) است. سهم شبه پول از نقدينگى از 55 
درصد در سال 1380به 85 درصد رسيده و در همين حال سهم پول 
از 45 درصد كل نقدينگى به يك - سوم آن، يعنى 15 درصد تنزل 
يافته است. در شرايطى كه در دوره 93-1380 حجم پول 8/5 برابر 
شده، حجم شبه پول به ميزان 37/2 برابر افزايش پيدا كرده است. 
نسبت به سال 1380 حجم شبه پول 52 درصد بيش از نقدينگى 

رشد داشته است. 
بخش اصلى شبه پول (سپرده هاى غيرديدارى) شامل سپرده هاى 

سرمايه گذارى مدت دار(بلندمدت و كوتاه مدت)بانكى است. 
سال  در  پول  شبه  كل  درصد   79 از  دار  مدت  سپرده هاى  سهم 
1380 به 92 درصد در سال 1393 افزايش يافته است كه توام با 
كاهش سطح سپرده هاى قرض الحسنه از 16 درصد كل سپرده ها 
به 6 درصد در طى اين دوره مى باشد. در طى دوره 1393-1380 
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استقراض و بهره گيری از انواع فاينانس تنها راه خروج از رکود
دبيركل انجمن صنايع نساجى ايران: رئيس هيات مديره انجمن صنايع نساجى ايران:

 گزارشى از نشست هيات مديره انجمن صنايع نساجى

رکود کم سابقه اقتصادی در کشور



 

خبر

اهم مذاكرات نشست هيات مديره 
نشست شماره 885 هيات مديره مورخ 94/09/15 در محل 
ساختمان شماره دو انجمن تشكيل و موارد زير مورد بحث و 

بررسي قرار گرفت: 
1- پيرو مكاتبه مركز پژوهش هاى مجلس در خصوص پژوهشى 
فعاليت هاى اقتصادى و  آل براى  ايده  در مورد شرايط و محيط 
كسب و كار در ايران فرم مذكور در اختيار اعضاى محترم قرار داده 

شد تا نسبت به اعلام نظر خود اقدام فرمايند.
2- پس از بحث و تبادل نظر در خصوص ارتقاى كيفى جلسات 
هيات مديره و نظارت بر پيگيرى و حسن اجراى مصوبات هيات 
مديره، مقرر شد تا گزارشى از مصوبات و ميزان پيشرفت آنها و نيز 

راستى آزمايى و ارزيابى عملكردى از گذشته، تهيه گردد.
  ً 3- با توجه به حضور هيات هاي تجاري خارجي در كشور مجددا
و  مشترك  سرمايه گذاري هاي  به  توجه  بر  علاوه  تا  گرديد  تاكيد 
جذب منابع مالي، درخصوص صدور رواديد توسط سفارتخانه هاي 

خارجي نيز تسهيل صورت گيرد.
4- پس از بحث و تبادل نظر در خصوص مشكلات صنعت نساجى 
و پوشاك و اوضاع نابسامان صنعت و نحوه انعكاس اين شرايط مقرر 
شد تا نسبت به تهيه نامه و يا طومار مشتركى با هماهنگى  و همفكرى 
ساير تشكل هاى ملى و استانى و نيز واحدهاى نساجى عضو و با 
مشاوره از برخى صاحبنظران اقتصادى و صنعتى، خطاب به مقام 
معظم رهبرى اقدام گردد و از همه طرق ممكن از جمله نمايندگان 
مجلس در استانهاى مختلف، رسانه هاى خبرى و ... پيگيرى همه 
جانبه بعمل آيد. كه مقرر شد پيش از تنظيم نامه اهم موارد موردنظر 
در جلسه هيات مديره طرح و مورد همفكرى قرار گيرد. همچنين 
با درخواست دبيركل مقرر گرديد تا اعضاى محترم هيات مديره 
سرويس  با  مطبوعاتى  و  خبرى  مصاحبه هاى  انجام  خصوص  در 
خبر و گزارش دبيرخانه انجمن همكارى بيشترى مبذول فرمايند.
5- پس از بحث و تبادل نظر در خصوص تقويم برگزارى جلسات 
هيات مديره و اظهار نظر برخى از اعضاى محترم هيات مديره مقرر 

شد تا جلسات هيات مديره مجددا بصورت هفتگى برگزار گردد.
دبيرخانه  به  خود  تقديمى  نامه  به  اشاره  با  حكيمى  مهندس   -6
به  انجمن  هيات مديره  دعوت  بر  مبنى  نساجى  صنايع  انجمن 
بازديد از آسايشگاه معلولين كه با هدف حمايت از معلولين اقدام 
به راه اندازى كارگاه خياطى نموده اند موضوع را پيگيرى نمودند كه 
درنهايت مقرر شد تا با هماهنگى ايشان، تاريخ مناسبى براى اين 
منظور هماهنگ و به اطلاع اعضاى محترم هيات مديره رسانده شود.

7- در خصوص پيشنهاد مهندس حميدى در مورد پيگيرى انجمن 
فرش   كه  فرش ماشينى  هاى  شركت  برخى  تبليغات  خصوص  در 
پلى استرى خود را بعنوان فرش ابريشمى تبليغ مى كنند و موجب 
فريب مصرف كننده مي شوند مقرر شد تا دبيرخانه توصيه نامه اى 

را در خصوص رعايت موارد اين چنينى به اطلاع اعضا برسانند.
آمار  از  گزارشى  تا  شد  مقرر  مقصودى  مهندس  پيشنهاد  به   -8
صادرات و واردات در يك دهه گذشته استخراج و تدوين شود تا 
بتوان روند واردات و صادرات نساجى كشور را در يك دهه گذشته 

تحليل و ارزيابى نمود.
9- دبيركل گزارش مختصرى از مصاحبه با شبكه خبر و برنامه 
آن  بازتاب  و  پوشاك  و  نساجي  در  قاچاق  موضوع  با  بيست وسى 
را به اطلاع هيات مديره رساندند و همچنين خبر فوت والده آقاي 
هاكوپيان و مراسم بزرگداشت ايشان را اعلام فرمودند و نيز انتخاب 
گروه نساجى اطمينان را بعنوان صادركننده نمونه استان اصفهان به 

آقاي مهندس سجادي بيدگلي تبريك گفتند.

غائبين آقايان
محمود زينى، مهندس جمشيد بصيرى تهراني، عليرضا لقمان، دكتر 

بهروز محمدى

متخصصين و تكنسين هاى خارجى انجام مى شد در حال حاضر 
70 درصد اجراى آن برعهده شركت هاى ايرانى است و سهم 
به  است.  يافته  كاهش  درصد  به 20-30  خارجى  شركت هاى 
همين دليل بايد برنامه هايى براى فروش كالا يا خدمات خود 

در ايران داشته باشند و به اميد درآمدهاى نفتى ايران ننشينند!

 تمهيـدات دولـت بـراى كنتـرل قاچـاق؛ موثـر يا 
ناكارآمد؟!

دبيركل انجمن صنايع نساجى ايران اذعان داشت: طبق آمارهاى 
رسمى، طلا ( با رقم 3 ميليارد دلار) بيشترين حجم قاچاق به 
رتبه  در  دلار  ميليارد  با 2/7  پوشاك  و  مى گيرد  بر  در  را  كشور 
حجم  كل  درصد   10 از  بيش  بهتر  عبارت  (به  دارد  قرار  دوم 
قاچاقى كه وارد مملكت مى شود. ) وى در پاسخ به اين سوال 
كه اجراى برنامه هايى مانند GS1 يا تغيير تعرفه هاى گمركى 
جهت كاهش قاچاق تا چه ميزان موثر است؛ عنوان داشت: شايد 
تمام راهكارهاى ارائه شده بتوانند تا حدودى در كاهش قاچاق 
موثر باشند اما واقعيت اين است زمانى كه از پوشاك صحبت به 
ميان مى آيد، وارد يك زنجيره توزيع چندميليونى در سطح كشور 
مى شويم و توان كنترل اين رقم بسيار دشوار به نظر مى رسد. 
رئيس زاده اضافه كرد: قاچاق يك فعاليت اقتصادى است پس 
در گام نخست بايد مقرون به صرفه بودن قاچاق را از بين برد 
تا ديگر براى قاچاقچى ادامه فعاليت، سودآورى خود را از دست 
بدهد، در مرحله بعدى بايد ريسك هاى قاچاق به اندازه اى افزايش 
پيدا كند كه كمتر كسى حاضر شود چنين ريسك هايى را تقبل 
كند. به گفته وى، قرار بود GS1 در آذر سال جارى اجرايى شود 
اما بايد موفقيت يا عدم موفقيت اجراى اين طرح را از سازمان هاى 
ذى ربط، جويا شويم.  رئيس زاده، ثبت رسمى برندهاى خارجى در 
كشور و تهيه شناسنامه براى واردات تمام محصولات، را ضرورى 
دانست و افزود: در صورتى كه اختلاف قيمت تمام شده ميان 
طبعاً  باشد؛  زياد  بسيار  قاچاق  كالاى  و  رسمى  وارداتى  كالاى 
قاچاقچى به دليل صرفه اقتصادى، ريسك قاچاق را مى پذيرد. 
دبيركل انجمن صنايع نساجى ايران يادآورى كرد: پوشاك جزو 
اولويت دهم بود كه تعرفه واردات آن 150 درصد بود اما در حال 
حاضر به اولويت نهم منتقل شده است لذا تعرفه آن به 75 درصد 
رسيد در صورتى كه اين موضوع با برخى از تعرفه هاى ترجيحى 
مشمول  شود؛  راستا  هم  تركيه)  (مانند  كشورها  ساير  با  ايران 
ميان  قيمت  بنابراين اختلاف  شد؛  تخفيف 40 درصدى خواهد 
كالاى وارداتى از مبادى رسمى با كالاى قاچاق به حداقل خواهد 
رسيد و قاچاق، سودآورى و اقتصادى بودن خود را از دست خواهد 
داد. وى، افزايش تعداد تجهيزات نرم افزارى و سخت افزارى در 
گمركات و مبادى رسمى كشور را ضرورى دانست و به مصاحبه 
رئيس كل گمرك ايران استناد نمود و گفت: به گفته آقاى دكتر 
كرباسيان«در كل كشور، حدود 13-12 دستگاه ايكس رى وجود 
دارد!» اما به اعتقاد من اين رقم براى سرزمين پهناور و گسترده اى 
مانند ايران بسيار اندك است و هر اندازه تعداد دستگاه هاى كنترلى 
در مبادى ورودى كشور افزايش پيدا كند، شاهد كاهش قاچاق 
خواهيم بود. رئيس زاده به موضوع مناطق آزاد و ويژه اقتصادى 
نيز پرداخت و گفت: ورود كالا به اين قبيل مناطق تابع قوانين و 
مقررات خاص است و محدوديت چندانى وجود ندارد به همين 
دليل بايد واردات آن از كشور اصلى را تحت كنترل قرار داد كه 
به يكى از مبادى واردات غيرقانونى تبديل شده است. دبيركل 
انجمن صنايع نساجى ايران ضمن اشاره به مقوله «قاچاق سازمان 
يافته» كه اين روزها در محافل صنعتى و توليدى به دفعات از 
آن ياد مى شود؛ گفت: شايد بهتر است از واژه «كم اظهارى» و 
«بداظهارى» به جاى قاچاق سازمان يافته استفاده شود. به اين 
ترتيب انواع پارچه با كيفيت هاى مختلف در كانتينر قرار مى گيرد 
و به عنوان كالاى كم ارزش اظهار مى شود در حالى كه اگر اين 

كانتينر باز شود و تحت كنترل دستگا هاى ايكس رى قرار گيرد 
مشخص خواهد شد كه كالاى واقعى (مشمول تعرفه ديگر) در 
آن پنهان شده است! يكى ديگر از مجارى واردات كالا (كه شايد 
نظارت  تحت  اسكله هاى  كرد)  آنها اطلاق  به  قاچاق  نام  نتوان 
سازمان ها و نهادهاى دولتى هستند كه در دوران تحريم تحت 
عنوان وصول مطالبات دولت سراغ كشورهايى مانند هند رفته 
اند و به ازاى طلب دولت ايران، نخ و پارچه دريافت و وارد كشور 
كرده اند؛ اين كالاهاى بى كيفيت با قيمت بسيار اندك روانه بازار 
مصرف شدند و به آشفتگى بيشتر بازار توليد دامن زدند. رئيس زاده 
در پاسخ به اين سوال كه راهكارها و برنامه انجمن صنايع نساجى 
در زمينه كاهش قاچاق چيست؛ گفت: در كارگروه پوشاك ستاد 
مبارزه با قاچاق كالا و ارز كه مسئوليت آن بر عهده قائم مقام وزير 
صنعت- آقاى خسروتاج- است؛ نمايندگان انجمن حضور داشته 
و دارند كه منجر به مصوبات بسيار موثر شد و در صورتى كه 
جنبه اجرايى به خود گيرد، نقش موثرى در كنترل قاچاق خواهند 
داشت. وى سپس به حضور در جلسه اخير «كارگروه حمايت از 
و  كرد  اشاره  عرضه»  سطح  در  كالا  گردش  بر  نظارت  و  توليد 
گفت: موضوع اين جلسه پيگيرى و رصد پيشرفت برنامه هاى 
جامع مبارزه با قاچاق كالاهاى نساجى و پوشاك بود كه چهار 
تصميم اساسى گرفته شد. اولين تصميم با توجه به تعديل آثار 
و پيامدهاى حاصل از تعديل تعرفه ها در ميزان واردات رسمى 
و ميزان برآوردى قاچاق از مبادى غير رسمى به خصوص مرز 
بازرگان و پوشاك وارداتى از تركيه قرار شد توسط گمرك مورد 
بررسى قرار گيرد و مدت زمان اجراى آن نيز دوهفته است. رئيس 
حجم  كارشناسى  بررسى  و  شناسى  آسيب  را  دوم  مصوبه  زاده، 
پتو)  و  پوشاك  پارچه،  نساجى(  كالاهاى  انواع  واردات  ميزان  و 
از مرزهاى غربى و جنوبى كشور( بوشهر، هرمزگان، كردستان، 
آذربايجان غربى و كرمانشاه) طى هشت ماه گذشته و مقايسه آن 
با مدت مشابه سال گذشته اعلام كرد و افزود: گمرك و پليس 
ناجا به عنوان مسئولين اجراى اين مصوبه تعيين شده اند. وى 
با  حمايت  سازمان  تا  شد  مقرر  سوم  مصوبه  مورد  در  داد:  ادامه 
همكارى اتاق اصناف و انجمن هاى ذى ربط مانند انجمن صنايع 
نساجى ايران، به بررسى و تهيه گزارشى از وضعيت بنگاه هاى 
باربرى و انبارهاى پوشاك بپردازد و نحوه فعاليت آنها را تهيه و در 
جلسات بعدى ارائه نمايد. طبق مصوبه چهارم نيز تمام دستگاه ها 
و سازمان هاى مجرى ابهامات اجرايى موجود در استان هاى مرزى 
را جهت مبارزه با قاچاق (به خصوص در مورد كالاهاى نساجى و 
پوشاك) به دبيرخانه كارگروه منعكس نمايند تا پس ازجمع بندى 

جهت پيگيرى به دفتر معاون اول رئيس جمهور منتقل شود. 

 چترى براى صنايع نساجى و پوشاك
رئيس زاده با يادآورى اين مطلب كه انجمن صنايع نساجى ايران 
يكى از قديمى ترين تشكل هاى كارفرمايى در كشور محسوب 
مى شود؛ بيان داشت: خوشبختانه انجمن على رغم تمام شرايط 
نامطلوب و دشوار اين صنعت، به جايگاه شايسته و مطلوبى دست 
يافته است. از سوى ديگر طى سال هاى متمادى، تشكل ها و 
راه  پوشاك  و  نساجى  صنعت  زمينه  در  مختلف  اتحاديه هاى 
اندازى شده اند و برخى از آنها در استان هاى كشور به عنوان 
انجمن هاى همگن به فعاليت مى پردازند كه از توان خوبى بهره 
مند هستند به همين دليل با توجه به ارتباطات مثبت و موثر 
انجمن صنايع نساجى با ساير تشكل هاى اين صنعت، و حضور 
تشكيل  موضوع  انجمن،  مختلف  جلسات  در  آنها  نمايندگان 
«كنفدراسيون صنايع نساجى و پوشاك ايران» مطرح شد. نكته 
صنعت  كلان  گيرى هاى  تصميم  از  برخى  براى  كه  اين  ديگر 
لازم است صداى واحدى از نساجى و پوشاك شنيده شود كه 
شكل گيرى كنفدراسيون به رساتر و جدى تر شنيدن اين صدا 

توسط مسئولان و دولتمردان كمك خواهد كرد. 

استقراض و بهره گيری از انواع فاينانس تنها راه خروج از رکود
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دبير اتحاديه توليدكنندگان و صادركنندگان صنايع نساجى و پوشاك 
معتقد است در ايران اصلا صنعت پوشاك وجود ندارد. مهدى يكتا 
مى گويد:« به چه صنعت مى گوييم؟ وقتى تعداد واحد صنعتى جمع 
مى شوند يك صنعت شكل مى گيرد اما ما در پوشاك ايران، زير 
100 واحد صنعتى داريم. اينها بسيار معدودند بنابراين ما در ايران 
صنعت پوشاك نداريم ولى الى ماشاءاالله واحدهاى كوچك كارگاهى 
اين  در  صنفى  واحد  هزار   30 تا  هزار   20 شايد  داريم،  صنفى  و 
حوزه فعاليت مى كنند. » او با بيان اينكه وقتى صنعتى وجود ندارد 
وقتى  مى گويد:«  كنيد،  تكيه  آن  روى  بخواهيد  كه  زيرساختى  و 
صنعتى نداريم، چطور روى بحث توسعه صادراتى آن فكر و برنامه 
ريزى كنيم! هم اكنون وسعت ما 7 ميليارد دلار بازار پوشاك است 
كه حدود 2 ميليارد دلار آن را خودمان تامين مى كنيم، 5 ميليارد 
دلارش هم به صورت قاچاق از كشورهاى ديگر وارد ايران مى شود. 
بنابراين، قاعدتا بزرگ ترين تهديد اين بازار قاچاق است. »او در 
ادامه با اشاره به وضعيت واحدهاى نساجى كشور و دست و پنجه 
نرم كردن آن ها با ركود مى گويد:« درحال حاضر واحدهاى نساجى 
فعاليت  ظرفيتشان  درصد  حدود 30  با  ميانگين  صورت  به  كشور 
مى كنند و دليل اصلى اين موضوع هم ركود حاكم بر بازار است. » 
مهدى يكتا با بيان اين كه بيش از 99 درصد صنعت نساجى ايران 
خصوصى  بخش  مى گويد:«در  است،  خصوصى  بخش  به  متعلق 

بخش  مدير  ندارد.  مفهوم  ورشكستگى 
داراى  كه  را  كارخانه  يك  خصوصى 
توجيه اقتصادى است راه اندازى مى كند 
و ادامه كار مى دهد و يا اينكه اگركار به 
باشد،  نداشته  سودآورى  و  نرسد  نتيجه 

واحد را تعطيل مى كند. »
واحد  تنها  حاضر  حال  در  او  گفته  به 
واحد  يك  كشور  نساجى  ورشكسته 

دولتى به نام آرتاتجارت زرين در اردبيل است كه شايد بشود گفت 
يكى از بزرگ ترين كارخانه هاى نساجى در خاورميانه و دنيا باشد 
كه بانك ها آن را تصاحب كرده اند و اعلام ورشكستگى كرد و 
در حال حاضر نيز يك گروهى آنجا را اجاره كرده و با 20 درصد 
ظرفيت فعاليت مى كند. يكتا مى گويد:« اگر ميانگين كلى فعاليت 
صنعت نساجى را در نظر بگيريم، واحدها امروز با حدود 30 درصد 
ظرفيتشان فعاليت دارند، يعنى كمتر از نصف و دليل اصلى اين 
اتفاق  شرايطى  در  ركود  است.  بازار  بر  حاكم  ركود  هم  موضوع 
افتاده كه قدرت خريد مردم به شدت كاهش پيدا كرده و كالايى 
مثل پوشاك، كه اولويت دوم يا سوم مردم است به اولويت ششم 
از  خيلى  و  غذايى  مواد  منزل،  كرايه  يعنى  شده؛  تبديل  هفتم  و 

هزينه هاى ديگر، جايگزين خريد پوشاك شده است. »

 دبير اتحاديه توليدكنندگان و صادركنندگان صنايع نساجى و پوشاك:
در کشور صنعت پوشاک نداريم

اقتصاد در باتلاق بانکداریادامه از صفحه 1
در ابتداى دوره، به 78 درصد در انتهاى دوره صعود كرده است. در 
همين حال سهم اسكناس و مسكوك از 10 درصد به 6 درصد 
نقدينگى تنزل يافته است. سلطانى با اشاره به شاخص هاى رشد 
نقدينگى اظهار داشت: در شرايطى كه ميزان سپرده هاى غيرديدارى 
نسبت به توليد ناخالص داخلى از 5/2 برابر رشد نمايى در طى دوره 
(جارى)  ديدارى  سپرده هاى  حجم  بوده،  برخوردار   1393-1380
نصف شده است. در دوره 1393-1380مقايسه شاخص هاى پولى و 
بانكى نشان مى دهد مادامى كه حجم سپرده هاى غير ديدارى 2/37 
برابر شده حجم سپرده هاى ديدارى 5/7 برابر افزايش داشته است. 
مطالبات  و  سپرده ها  نامتقارن  رشد  ديگر  اهميت  حائز  بسيار  نكته 
مى باشد. در شرايطى كه سپرده هاى مدت دار 43/4 برابر شده، كل 
مطالبات بانكى 20/4 برابر و بدهى بخش دولتى و خصوصى به ترتيب 
10/6 و 26 برابر افزايش داشته است. مهندس سلطانى در ادامه به 
سهم پول از نقدينگى در ايران و جهان اشاره نمود و گفت: بررسى 
كشورهاى ديگر نشان مى دهد كه ايران از يكى از كمترين نسبت هاى 
ميزان پول به نقدينگى (كمتر از 14 درصد) در سطح جهان (متوسط 
در حدود 50 درصد) برخوردار است. در سطح منطقه نيز اين نسبت 
براى كشورهاى پاكستان (79 درصد)، عربستان سعودى (65 درصد)، 
امارات متحده عربى ( 38 درصد)، روسيه (36 درصد) و تركيه (25 
درصد) مى باشد. به عبارت ديگر در هيچ اقتصادى در سطح جهان، 
سپرده هاى  صورت  به  كشور  نقدينگى  اعظم  بخش  ايران  همانند 
بلندمدت در بانك ها نگهدارى نشده و از سوى ديگر سودهاى بانكى 
بالا به آن تعلق نمى گيرد. سلطانى در ادامه گفت: در سال 1393، 
شكاف بين حجم سپرده ها و مطالبات بانكى (مجموع بخش هاى 
دولتى و خصوصى) به كمترين ميزان خود رسيد، به صورتى كه براى 
اولين بار سپرده هاى بانكى به ميزان 123 هزار ميليارد ريال از مطالبات 
فزونى گرفت. در شرايطى كه در نيمه اول دهه 80 ،جمع مطالبات 
بانكى 10 درصد بيش از سپرده ها بوده و تا سال 1390 به 20 درصد 
هم رسيد، اين نسبت در سال 1393 به منفى 2 درصد تنزل يافته 
است. بطور كلى روند كم و بيش صعودى مازاد مطالبات به سپرده ها 
تا سال 1390، از سال 1391 به شدت نزولى شده است. در همين 
حال سهم بخش خصوصى از 64 درصد كل مطالبات بانكى در سال 

1380، به 81 درصد در سال 1393 افزايش داشته است. 
سلطانى با تحليل تغييرات سالانه سپرده ها و مطالبات بانكى گفت: 

بررسى سالانه ميزان افزايش سپرده ها و مطالبات بانكى در دوره 
مطالبات  به  گذارى  سپرده  نسبت  كه  مى دهد  نشان   1380-93
(اعطاء تسهيلات) در سال هاى 1381 و 1389 به كمترين ميزان 
خود (0/6) و از سوى ديگردر سال هاى 1388 و 1392 به بالاترين 
ميزان خود (1/2) رسيده است. در حالى كه مجموع سپرده گذارى 
بانكى در دوره سه ساله 1391-1393 چهل درصد بيش از ده سال 
قبل از آن مى باشد، اين مقدار براى مطالبات 4 درصد كمتر است. 

تعديل تورمى مانده تسهيلات و سپرده هاى بانك ها نسبت به سال 
1380، گوياى آن است كه از سال 1390 ارزش حقيقى مطالبات 
بانكى روند نزولى (منفى 8 درصد) و از سوى ديگر ارزش حقيقى 
سپرده هاى بانكى روند صعودى (مثبت 12 درصد) را طى نموده است. 
مطالبات سيستم بانكى از دولت در نيمه اول دهه هشتاد به شدت 
درسال  بانكى  مطالبات  كل  درصدى  سهم 38  از  و  يافت  كاهش 
1381، به14 درصد در سال 1387 رسيد و پس از آن با رشد تدريجى 
به 19 درصد در سال 1393 بالغ گرديد. با محاسبه خالص بدهى دولت 
به بانك ها،270 هزار ميليارد ريال بوده است كه 3 درصد از مطالبات 
بانك ها را شامل، ملاحظه مى شود كه خالص بدهى دولت به بانك ها 
در سال 1393 مى شود. از سوى ديگر جمع بستانكارى خالص دولت 
و بانك مركزى، نشان گر آن مى باشد كه از سال 1384 بانك ها به 
مجموع دولت و بانك مركزى به تدريج بدهكارتر شده كه در سال 
1393 ميزان آن به 600 هزار ميليارد ريال صعود كرده است. سلطانى 
با اشاره به توزيع تسهيلات بانكى و سپرده هاى قانونى بانك ها گفت: 
سهم بخش هاى صنعتى و كشاورزى از به ترتيب 30 و 19 درصد 
تسهيلات اعطايى بانك ها در سال 1380 به 22 و 10 درصد در سال 
1391كاهش يافت. در شرايطى كه سهم بخش هاى مولد (صنعتى، 
و  بازرگانى  (خدمات،  غيرمولد  بخش هاى  و  كشاورزى)  و  معدنى 
ساختمان ومسكن) به ترتيب 50 و 46 درصد از كل تسهيلات بانكى 
در سال 1380 بوده، اين مقادير(با 36 درصد كاهش)به 32 درصد 
براى بخش مولد و (با 48 درصد افزايش) به 67 درصد براى بخش 
غيرمولد در سال 1391، تغيير يافته است. سهم سپرده هاى بانك ها 
(قانونى و ديدارى) نزد بانك مركزى در طى دوره 1380-1393 به 
تدريج كاهش يافته و در انتهاى آن به پايين ترين ميزان خود (9/11 

درصد)تنزل پيدا كرده است. 
ادامه مطلب را در شماره آتى مجله دنياى نساجى خواهيد خواند.

رکود کم سابقه اقتصادی در کشور
باشد  داشته  كشور  صنعت  و  اقتصاد  براى  ره آوردى  پتروشيمى 
زيرا در اقتصادى كه دولت، تعيين كننده و كنترل كننده محض 

قيمت هاست؛ سرمايه گذار خارجى انگيزه اى براى حضور ندارد. 
ضمن اين كه به اعتقاد يكى از اقتصاددانان برجسته كشور، برخى 
از افراد حاضر در هيئت هاى تجارى، جاسوس هستند و بيشتر به 
اقتصادى  مختلف  مسائل  مورد  در  مردم  از  اطلاعات  اخذ  دنبال 
و... هستند به همين دليل چنين سفرهايى را چندان جدى تلقى 

نمى كنم و به سرمايه گذارى خاصى نيز منتهى نخواهد شد. 
در  گفت:  مصاحبه  اين  ديگر  بخش  در  نساجى  صنعتگر  اين 
جلسات مختلف با مديران صنايع كشور به اين نتيجه رسيده ام 
كه وضعيت صنعت نساجى به مراتب بهتر از صنعت فولاد، سيمان 
نيازهاى  جزو  پوشاك،  و  نساجى  زيرا  است  خودروسازى  حتى  و 
اوليه انسان ها محسوب مى شود و تمام افراد با هر درآمدى، نياز 
به پوشش را از طريق محصولات نساجى برطرف مى نمايند به 
همين دليل در شرايط فعلى كه صنايع نساجى با ظرفيت حدود 
40 درصد به فعاليت مى پردازد، اغلب صنايع در شرايط به مراتب 

بدتر و آشفته ترى به سر مى برند. 
مروج در مورد قاچاق كالاهاى نساجى هم گفت: عمده واردات 
سال  البته  دارد  اختصاص  پوشاك  به  صنعت  اين  غيرقانونى 
اما  مى شد  انجام  گسترده اى  حجم  در  نيز  پارچه  قاچاق  گذشته، 
معنادارى  كاهش  پارچه  رسمى  غير  و  رسمى  واردات  امسال 
پوشاك  قاچاق  افزايش  معناى  به  روند  اين  كه  است  كرده  پيدا 
و محصول نهايى مى باشد كه واردات آن آسان تر و كم دردسرتر 
نيز  يافته  سازمان  قاچاق  كه  مطلب  اين  بيان  ضمن  وى  است. 
نمى  قاچاق  گسترده  حجم  گفت:  دارد،  كشور  در  بسيارى  رواج 
طريق  از  بلكه  شود  انجام  بران  كوله  يا  چهارپايان  توسط  تواند 
از نام  كه  فروشگاه هايى  اغلب  مى شوند.  كانتينرهاى متعدد وارد 
و عنوان برندهاى مطرح اروپايى روى ويترين هاى خود استفاده 
مى كنند، هيچ كدام نماينده رسمى و قانونى آن برند نيستند بلكه 
همگى فروشنده كالاهاى قاچاق هستند. كما اين كه نمونه هاى 
تقلبى كارت اعتبارى «مستركارت» نيز در ايران پيدا مى شود در 
حالى كه كمپانى اصلى مستر كارت اعلام كرده به دليل تحريم 
ايران، هيچ گونه فعاليتى در كشور ما ندارد كه اميدوارم با اجراى 
طرح GS1 فعاليت برندهاى خارجى در كشور مورد ثبت رسمى 

قرار گيرد تا پيگيرى كالاى قاچاق آسان شود. 
رعايت شفافيت و عدم فريب مصرف كنندگان كالاهاى مختلف 
نساجى از جمله فرش ماشينى نكته ديگرى بود كه مورد اشاره 
در  وى  گرفت.  قرار  نساجى  صنايع  انجمن  مديره  هيئت  رئيس 
اين زمينه ابراز داشت: برخى از توليدكنندگان در تبليغات گسترده 
مى كنند  استفاده  نما  ابريشم  يا  گونه  دستباف  واژه هاى  از  خود 
توسط  بايد  عبارت  اين  است  معتقد  نساجى  صنايع  انجمن  كه 
فروشندگان به مردم توضيح داده شود كه منظور از دستباف نما 
به معنى مشابه فرش دستباف يا مشابه ابريشم است؛ البته اين 
مورد در جلسات آتى هيئت مديره انجمن مورد بحث و تصميم 
گيرى قرار خواهد گرفت؛ هم چنين انجمن با استفاده از هر گونه 
جدى  برخورد  شود  مردم  فريب  موجب  نوعى  به  كه  واژه هايى 
خواهد كرد به اين ترتيب كه در گام نخست به توليدكننده تذكر 
خواهد داد و وى را متوجه اشتباهش مى كند اما اگر توليدكننده 
دنبال  قضايى  مراجع  در  كار  ادامه  نكرد  اصلاح  را  موردنظر  نام 

خواهد شد. 
مروج به موضوع تشكيل «كنفدراسيون صنايع نساجى و پوشاك 
اين  كه  است  متمادى  سال هاى  گفت:  و  پرداخت  نيز  ايران» 
موضوع در انجمن صنايع نساجى ايران با جديت دنبال مى شود تا 
هم صدايى و همگرايى در اين صنعت افزايش پيدا كند و صداى 
به  بيشترى  قدرت  با  پوشاك  و  نساجى  توليدكنندگان  و  فعالان 

گوش دولتمردان و تصميم گيران برسد. 

3



بولتن خبری انجمن صنايع نساجی ايران 

طرح و اجرا: فاطمه قياسوند

تلفن: ٢٦٢٠٠١٩٦- ٢٦٢٠٠٣٧٢- ٢٦٢٠٠٢٩٤

فکس: ٢٦٢٠٦٩٠٢ - ٢٦٢٠٦٩٠٥

کدپستی: ١٩١٥٦٥٤٧٧٥ 

عضو جديد

شركت ناز حرير خراسان
مديرعامل: محمد حسين عسكرى

سابقه فعاليت شركت: 33 سال
محل كارخانه: مشهد

زمينه فعاليت: توليد انواع منسوجات
عضويت  ايران  نساجي  صنايع  انجمـن 
شركت ناز حرير خراسان را به مديران آن واحـد 

و  نموده  عرض  خوش آمد  عسكرى  حسين  محمد  آقاى  جناب  ويژه  به 
موفقيت روزافزون ايشان و شركت ناز حرير خراسان را آرزومند است. 

تور نمايشگاهی 
هايم تکستايل و دوموتکس ۲۰۱۶
برای کسب اطلاعات بيشتر با شماره تلفن 

۸۸۷۳۲۱۹۱ - داخلی ۱۴۶ 
خانم حسينی تماس حاصل فرماييد. 

انجمن صنايع نساجی ايران
با همکاری آژانس آيتو
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انجمن
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تاب 

تحريم هاى اقتصادى اساسا تاثيرى بر اين موضوع نداشت كه ما 
به كارها و وظايفى كه بر دوش داريم نپردازيم و منتظر بمانيم و 
بهانه بگيريم تا تحريم ها برداشته شوند. رفع تحريم ها مى تواند روابط 

نساجى كشورمان با دنيا را بيش از گذشته افزايش دهد. 
گلنار نصرالهى، مديركل دفتر صنايع نساجى و پوشاك وزارت صنعت، 
معدن و تجارت در گفتگو با خبرنگار موج بعد از بيان جملات فوق 
گفت:  كشورمان  نساجى  صنعت  بر  آن  تاثير  و  تحريم ها  مورد  در 
وقتى تحريم هاى اقتصادى بر عليه ايران برداشته شود كار ما تسهيل 
مى يابد اما ما در بخش صنعت نساجى كشورمان به هيچ وجه منتظر 
اين نمانده ايم كه ببينيم چه زمانى تحريم ها برداشته مى شود يا چه 
زمانى تحريم خواهيم شد. وى در ادامه افزود: ما برنامه هاى حمايتى 
در صنعت نساجى را در روزهاى اوج تحريم هم داشته ايم و با رفع 
تحريم ها تنها شاهد تسهيل در امور و ارتباط بيشترى با دنيا خواهيم 
بود. مديركل دفتر صنايع نساجى و پوشاك وزارت صنعت، معدن و 
تجارت گفت: ما اقداماتى در برنامه هاى جارى خودمان در وزارت 
صمت براى حمايت از صنايع نساجى داشته ايم برنامه هايى كه مانند 
اختصاص ارز متقاضى به كالاهايى كه در داخل كشورمان توليد 
كشورمان  داخل  در  كه  نخ هايى  انواع  ارز  ما  مثال  براى  مى كنيم. 
توليد مى كنيم را ارز متقاضى قرار داديم و با اين كار به توليد داخلى 
در بخش نساجى كشورمان كمكى كرديم كه در بلند مدت شاهد 
تاثيراتى از اين كنش بوده ايم. نصرالهى در ادامه گفت: صنعت نساجى 
هم مانند ديگر صنايع جمهورى اسلامى ايران طى سال هاى تحريم 
و فشار اقتصادى تحت تاثير ركود قرار گرفت كه خوشبختانه اخيرا 
وضعيت قدرى بهتر شده و بازارمان هم تكان كوچكى خورده است. 
شايد يكى از دلايل اين تكان در صنعت نساجى اين باشد كه ما ارز 
آن دسته از مايحتاج نساجى كه خودمان در داخل توليد مى كرديم 
را شامل ارز متقاضى كرديم. مديركل دفتر صنايع نساجى و پوشاك 
وزارت صنعت، معدن و تجارت افزود: صادرات ما در هفت ماه گذشته 
حدود  در  رقم  اين  كه  است  بوده  دلار  ميليون  حدود 480  چيزى 
همان رقم صادرات سال گذشته مى باشد و همچنان بالاتر از سال 
93 نرفته است. البته بايد گفت كه روند صادرات نساجى ما از ابتداى 
تمام  حال  در  آرام  آرام  روند  اين  كه  بوده  كاهشى  كمى  سال 94 
شدن است و وضعيت رو به بهبود است. وى افزود: در ابتداى سال 

جارى آن دسته از رديف تعرفه هاى بعضى از كالا هايى كه مشابه 
بودند و امكان داشت رديف تعرفه هايشان جابجا بشود و با حقوق 
گمركى مناسب وارد نشوند را يكسان كرديم. نصرالهى تصريح كرد: 
از جمله اقدامات ديگر ما در بخش صنعت نساجى كشور نگارش 
به  ضميمه اى  و  راستا  در  كه  است  نساجى  صنعت  راهبردى  سند 
سند راهبردى صنعت كشورمان است. مديركل دفتر صنايع نساجى 
بخش  توسعه  افزود:  تجارت  و  معدن  صنعت،  وزارت  پوشاك  و 
پوشاك يكى ديگر از كارهايى است كه مى خواهيم انجام دهيم. 
براى صنعت پوشاك مان با كمك انجمن ها و تشكل هاى ذيربط 
مانند  بحثهايى  آن  در  كه  هستيم  راهبردى  سند  نگارش  حال  در 
گسترش واحد هاى توليدى در صنعت پوشاك را مد نظر قرار داده 
ايم. سند راهبردى پوشاك، به مد و طراحى توجه ويژه اى دارد كه 
براى تحقق آن نيز يك سرى الزامات پيش بينى شده و اميدواريم به 
بهترين شكل تحقق پيدا كند. وى در ادامه افزود: صنعت نساجى تا 
حدودى در بعضى از بخش ها مانند توليد موكت ها و همچنين روكش 
صندلى هاى خودرو به صنعت خودروسازى كشورمان وابسته است 
كه قطعا اگر صنعت خودرو سازى رونق بگيرد صنعت ما نيز در برخى 
از بخش ها تا حدودى تحت تاثير حركت در صنعت خودروسازى 
از  يكى  كرد:  نشان  خاطر  پايان  در  نصرالهى  كرد.  خواهد  حركت 
كرد  خواهد  روبرو  مشكل  با  را  كشور  نساجى  صنعت  كه  مواردى 
واردات غير رسمى و بدون كيفيت كالاهاى نساجى ارزان قيمت به 
كشور است كه اين صنعت را مورد فشار قرار مى دهد اميدواريم با 

نظارتى دقيق جلوى اين موارد هرچه زودتر گرفته شود. 

سند راهبردی پوشاک، به مد و طراحی توجه ويژه ای دارد
 مديركل دفتر صنايع نساجى و پوشاك وزارت صنعت، معدن و تجارت:

على فرهى، از فعالان صنعت فرش ماشينى در گفتگو با خبرنگاران 
در خصوص تاثير تحريم هاى اقتصادى بر صنعت فرش ايران گفت: 
قبل از تحريم ها اوضاع صنعت فرش، بسيار بهتر بود. براى واردات 
ماشين آلات به سادگى گشايش اعتبار مى كرديم. خريد مواد اوليه 
هم به سادگى انجام مى شد. به سادگى قادر به صادرات نيز بوديم. 
مشترى مى توانست براى ما ال سى باز كند، در بانك ملى و ساير 
بانك ها حساب ارزى داشتيم. براى صادرات فرش دستباف شرايط 
بسيار خوبى مهيا بود. آمريكا بهترين مشترى فرش دستباف ايران 
بود اما در حال حاضر بسيارى از تجار فرش دستباف ايرانى كه در 
اين  ادامه  در  وى  ندارند.  را  ايران  از  خريد  جرات  هستند،  آمريكا 
گفتگو اظهار داشت: در توافق هسته اى، صادرات فرش دستباف 
از  يكى  مورد  اين  و  شد  خارج  تحريم ها  دايره  از  آمريكا  به  ايران 
بندهاى برجام است. اين كه گفته مى شد تحريم ها ما را قوى تر 
مى كند سخنانى بود كه صرفا براى حفظ آرامش و كاستن نگرانى ها 
كه  گفت  مى شود  مگر  نداشت.  واقعيت  عمل  در  و  بود  جامعه  در 
كشورى به صورت همه جانبه تحريم شود و آن كشور قوى تر شود؟ 
بايد بررسى شود كه آيا واقعا در دوران تحريم، توليد ملى تقويت 
شد و كشور قوى تر شد؟ در دوران تحريم قطعات و مواد اوليه را با 
چند برابر قيمت وارد مى كرديم. در موقع خريد، هيچ اعتبارى براى 
مى كرديم  صادر  را  كالايى  زحمات  همه  با  وقتى  نبودند.  قائل  ما 

نمى توانستيم پول آن را بگيريم و هنوز هم نمى توانيم. 

در  كشور  ديپلماسى  دستگاه  عملكرد  دانستن  مناسب  با  فرهى 
مذاكرات هسته اى، تاكيد كرد: اما بايد توجه داشته باشيم ارتباط 
اقتصادى خوبى كه ميان ايران و ساير اقتصادهاى دنيا، قبل از وضع 
سابق  وضع  به  سرعت  به  برجام  اجراى  با  داشت  وجود  تحريم ها 
بازنمى گردد. تحريم ها به كشور صدمات بسيار بزرگى وارد كرد. 
اين فعال صنعت فرش ماشينى كشور ادامه داد: در حال حاضر فرش 
ماشينى، بهترين و كارآمدترين بخش صنعت نساجى كشور است. 
50 درصد صادرات صنعت نساجى كشور به توليد فرش ماشينى 
اختصاص دارد. از نظر مالى، توليد كنندگان فرش ماشينى به لحاظ 
توان انجام تعهدات و پرداخت ديون، اوضاع بسيار بهترى نسبت به 

فعالان ساير رشته هاى صنعت نساجى دارند. 

فرش ماشينی، پيشينه ای ارزشمند و آينده ای روشن
عضو هيات مديره انجمن صنايع نساجى ايران:

تسليت

جناب آقای مهندس حسين جمال 
رياست محترم هيات مديره بافندگي خاطره كاشان 

مصيبت وارده را خدمت حضرتعالى و ساير بازماندگان مصيبت 
ديده تسليت عرض نموده از درگاه ايزد متعال براى آن مرحومه 
صبر  محترم  خانواده  و  جنابعالى  براى  و  الهى  رحمت  و  غفران 

جميل و اجر جزيل آرزومنديم. 

انجمن صنايع نساجى ايران 
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